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رئیس  سازمان امور عشایر  گفت: پروانه چرای دام 
تنها باید به دامدار داده شود.

کرمعلی قندالی درباره شرایط چرای دام در مراتع تصریح 
کرد: از نظر قانون مرتع مال دامدار اســت و کسانی که دام 
ندارند حتی اگر پروانه چرای دام هم داشته باشند نمی توانند 
مراتع را به افراد دیگر اجاره دهند و این خلاف قانون است.
وی افزود: دولت در گذشته پروانه چرای دام را به عده ای 
داده است و اکنون این افراد دام ندارند اما خودشان را مالک 
و صاحب علوفه آن مراتع می دانند و ســالانه آن را به افراد 
دیگر اجاره می دهند اما از نظر قانون مراتع مال دامدار است 

نه کسی که دامی ندارد.

رئیس سازمان امور عشایر با اشاره به مشکلات دیگری 
گفت: بخشــی از مراتع کشــور در دســت نهادها و مراکز 
نظامی اســت که حدود 500 هزار هکتار را شامل می شود 
و اجازه ورود دام را نمی دهند و بخشی هم به عنوان حریم 
روستا اســت که شوراهای اسلامی روســتا به افراد دیگر 

اجاره می دهند.
قندالی با بیان اینکه طبق قانون، اجاره مرتع به هر دلیلی 
خلاف قانون اســت، ادامه داد: باید با اینگونه افراد برخورد 
شود. دولت باید پروانه چرای دام را از افرادی که دام ندارند 

بگیرد و به کسانی که اکنون دام دارند بدهد. 
وی افزود: در دهه 60 بخش ممیزی، مراتع روســتاها 

را تعیین کرد و حریم به روستاها داد و این شرایط را برای 
جامعه عشایری تنگ کرد و پس از آن هم زمین خواری ها و 

کوه خواری و مشکلات دیگری اضافه شد. 
به گزارش خبرگزاری فارس، رئیس  سازمان امور عشایر 
ایران در پاسخ به اینکه چرا مشکلات عشایر منطقه استان 
ســمنان را که به گفته آنها بارها به مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی هم گفته اند،  رسیدگی نمی کنید، گفت: روز شنبه 
)امروز( اکیپی از مسئولان سازمان جنگل ها و نمایندگانی 
از امور عشایر به منطقه فیروزکوه که عشایر استان سمنان 
آنجا مشکل پیدا کرده اند، می روند تا موضوع را بیشتر بررسی 
کنند. همچنین این اکیپ، ســلامت پروانه  چرای دام افراد 

را بررسی می کند.
گفتنی اســت، نماینده عشایر اســتان سمنان درباره 
مشکلات چرای دام عشایر این استان تصریح کرد: عده ای 
به دلایل غیرقانونی مانــع از ورود 700 هزار راس دام آنها 
به مراتع منطقه فیروزکوه در البرز مرکزی اســتان تهران، 
 می شــوند و عشــایر برای تعلیف دام هایشــان مستاصل 

مانده اند. 
علیرضا یوردخانی افزود: عشایر استان سمنان مشکلات 
خود را بارها به مسئولان وزارت جهاد کشاورزی و سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشــور اعلام کرده اند و هنوز 

کسی توجهی نکرده است.

رئیس  اتحادیه فروشــندگان ظروف آلومینیوم با  اشاره 
به رکود در بازار این صنعــت گفت: هم اکنون قیمت ظروف 

آلومینیوم کاهش پیدا کرده است.
علی مرادی در گفت وگو با  باشگاه خبرنگاران جوان، درباره وضعیت 
قیمــت مواد ظروف آلومینیومی  تصریح کرد: هم اکنون قیمت مواد 

ظروف آلومینیوم کاهش پیدا کرده است. 
خرید و فروش ظروف آلومینیوم، در رکود به سر می برد و باتوجه 
بــه اینکه قیمت این ظروف در بازار کاهش پیدا کرده، اما مشــتری 

زیادی در بازار  وجود ندارد.
وی بــا تاکید بر اینکه ظروف آلومینیوم از کیلویی ۳۳ تا ۳6 هزار 
تومان است، تصریح کرد: امیدواریم که قیمت ها در بازار روند کاهشی 

خود را ادامه دهد.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان ظروف آلومینیوم در پاسخ 
به این پرسش که باتوجه به نزدیک شدن ایام محرم و صفر کمبودی 
در بازار داریم یا خیر، تصریح کرد: هم اکنون نمی توان قیمت ظروف 

آلومینیوم را در بازار پیش بینی کرد.
مرادی ابراز امیدواری کرد که این صنعت هم بتواند همانند دیگر 
صنایع، به تولیدات خود در بازار ادامه دهد و بتواند با کشور های دیگر 
به رقابت بپردازد.گفتنی اســت، ایران به دلیل داشتن ذخایر عظیم و 
ارزان قیمت انرژی، نیروی کار ارزان و نیروی متخصص وعلمی، کاملا 

برای سرمایه گذاری در صنعت آلومینیوم مزیت دارد. 
ضمن اینکه تولید ظروف فلزی به خصوص آلومینیوم از دیرباز در 

کشور ما رواج داشته و سابقه ای طولانی دارد.

رئیس  اتحادیه خبر داد
کاهش قیمت ظروف آلومینیوم 

در بازار

براساس یک نظرسنجی تلویزیونی 92 درصد مردم موافق 
نصب کارتخوان در مطب پزشکان هستند.

یــک جامعه شــناس با اعلام مطلب فــوق در گفت و گو با مهر، با 
بیان اینکه چند ســال اســت که مردم نسبت به عدم نصب دستگاه 
کارتخوان در مطب ها و مراکز پزشکی حساس شده اند، اظهار داشت: 
این وضعیت باعث شــده بیماران بــرای پرداخت وجه خدمات دچار 

زحمت بیشتری شوند.
نظام بهرامی کمیل ادامه داد: همچنین موضوع نصب کارتخوان با 
پیونــد خوردن به بحث پرداخت مالیات و افزایش امکان فرار مالیاتی 

ابعاد جدیدی به خود گرفته است.
وی تصریح کرد: پرسش این است که اگر نصب دستگاه کارتخوان 
ربطی به مالیات ندارد، پس چرا ســازمان نظام پزشــکی بر روی این 
موضوع این اندازه حساســیت دارد و با اجباری شدن نصب کارتخوان 

مخالف است؟
این  جامعه شناس افزود: پزشکان که اولویت خود را سلامت و رفاه 
بیماران اعلام می کنند و خود را از اقشــاری می دانند که بیشترین و 
شفاف ترین مالیات ها را می دهند، پس چرا در عمل سالهاست با نصب 

اجباری کارتخوان مخالفت می کنند؟ 
بهرامی کمیل گفت: همانطور که مشاهده می شود در موضوع نصب 
کارتخوان در مطب پزشــکان بحث تعارض منافع پزشکان با مردم به 

خوبی قابل مشاهده است.
وی افزود: درحالی که رئیس و معاونین ســازمان نظام پزشــکی 
کشور نصب کارتخوان را ضروری نمی دانند و حداکثر آن را به انتخاب 
پزشکان موکول می کنند؛ در یک نظرسنجی تلویزیونی ۹۲ درصد از 
مردم به اجباری شدن نصب کارتخوان در مطب ها و مراکز درمانی رای 
دادند. در این برنامه که در تاریخ ۹7/6/۲ بطور زنده از تلویزیون پخش 
شد حاجی دلیگانی)نماینده مجلس( و بوذرجمهری)کارشناس نظام 
سلامت( به عنوان موافق نصب اجباری کارتخوان و جهانگیری)معاون 
فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی( و قربانی)نماینده مجلس( به عنوان 
مخالف نصب اجباری کارتخوان دلایل خود را گفتند و مردم در نهایت 

با رای بسیار بالا خواستار نصب اجباری کارتخوان شدند.
بهرامی کمیل ادامه داد: به نظر می رسد در این وضعیت و به دلیل 
وجود تعارض منافع بین جامعه پزشکی و مردم، باید وزارت بهداشت و 
یا نهادهای دیگر به منظور دفاع از منافع بیماران به این موضوع ورود 
پیدا کنند. البته در مورد وزارت بهداشت تا زمانی که وزیر و معاونین 
این وزارتخانه تقریبا همگی از بین پزشکان باشند موضوع حل تعارض 
منافع از طریق این وزارتخانه هم کماکان شائبه تضییع حقوق مردم 

را به دنبال خواهد داشت.
وی اظهار داشت: مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی از سازمان 
امور مالیاتی انتقاد کرده که چرا میزان مالیات پزشکان را 700 میلیارد 
تومان در ســال تخمین زده است، در حالی که مقدار واقعی مالیات 
پزشکان حداقل حدود 6 هزار و 700 میلیارد تومان در سال تخمین 

زده می شود.
گفتنی اســت اخیرا رئیس سازمان نظام پزشــکی در نامه ای به 
رئیس ســازمان امور مالیاتی خواستار به تعویق افتادن مهلت ثبت نام 

کارتخوان پزشکان به دلیل ندیدن آموزش های لازم شد!
انتشار این نامه واکنش منفی بسیاری از کاربران در فضای مجازی 

را به دنبال داشت. 

براساس یک نظرسنجی تلویزیونی
92 درصد مردم موافق نصب کارتخوان 

در مطب پزشکان هستند

سرویس اقتصادی- 
براساس آمارهای بانک مرکزی، حجم نقدینگی در دولت 
دوم حســن روحانی حدود 550 هزار میلیارد تومان )حدود 
نصف نقدینگی موجود در زمان شروع دولت دوم وی( افزایش 

یافته است. 
حجم نقدینگی در دولت حسن روحانی به طور پرشتابی افزایش 
یافته است، افزایشی که البته از چشم کارشناسان و رسانه ها دور نمانده، 
چراکه تنها در طول چهار سال نخست این دولت –که نام تدبیر و امید 
را هم بر خود یدک می کشد!- حجم نقدینگی از 4۹0 هزار میلیارد به 

1۳۳۳ هزار میلیارد تومان رسید. 
به عبارتی در طول چهار سال نخست دولت حسن روحانی، حجم 
نقدینگی تقریبا سه برابر شد؛ با این حال، انتظار می رفت با تغییراتی که 
در دولت جدید و تیم اقتصادی رئیس جمهور به وجود می آید، این روند 
تغییر کرده و دیگر شاهد اخبار روزانه –و البته نگران کننده- افزایش 

حجم نقدینگی نباشیم.
بــا این حال، انگار انتظار فوق، انتظار بیخودی بود و حالا که تنها 
آمارهای 1.5 سال نخست دولت دوم روحانی در دسترس عموم قرار 

گرفته می توان فهمید در همچنان بر همان پاشنه می چرخد. 
آمارهای رســمی بانک مرکزی از این مدت نشان می دهد حجم 
نقدینگی تقریبا به اندازه نصف مقداری که ابتدای دولت دوم وی وجود 

داشته افزایش یافته است! 
براساس این آمارها، حجم نقدینگی که در ابتدای دولت دوازدهم 
-در تیرماه ســال 1۳۹6- کمی بیــش از 1۳۳۳ هزار میلیارد تومان 
بــود، در مدت ۲0 ماهه منتهی به اســفند 1۳۹7 بیش از 54۹ هزار 
 میلیارد تومان افزوده شــد؛ رقمی که در نوع خود، عدد چشمگیری 

محسوب می شود. 
به گزارش مشرق، می توان گفت در دولت دوازدهم به طور میانگین 
هر ماه حدود ۲7.4 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید ایجاد شــده 
است. در سال 1۳۹7 نیز به طور خاص مجموعا ۳5۲.۹ هزار میلیارد 
تومان به حجم نقدینگی اضافه شد که میانگین ماهانه آن ۲۹.4 هزار 

میلیارد تومان می شود.   
بر همین اساس، می توان گفت رشد نقدینگی در سال دوم دولت 
روحانی نسبت به سال نخست آن بیشتر شده است. حجم نقدینگی 
در پایان سال 1۳۹7 به رقم یک تریلیون و 88۲ هزار میلیارد تومان 
رسید که در مقایسه با رقم پایان سال قبل ۲۳.1 درصد رشد داشت 
که نســبت به رقم سال قبل )۲۲.1 درصد( یک واحد درصد افزایش 

را نشان می دهد. 
به عبارت دیگر، رشــد نقدینگی در سال ۹7 نسبت به سال ۹6، 
نه تنها کمتر نشــد، بلکه افزایش هم یافت. در همین زمینه، با فرض 
اینکه روند افزایش نقدینگی در سال ۹7 در سال ۹8 هم ادامه داشته 
باشد، می توان برآورد کرد که در پایان تیرماه 1۳۹8 حجم نقدینگی 

از ۲000 هزار میلیارد تومان هم عبور کرده است.
گفتنی است، نقدینگی به طور کلی »حجم پول« و »شبه پول« در 
جریان می باشد که حاوی پول دست مردم، سپرده های کوتاه مدت و 
سپرده های بلندمدت است. به طور کلی در ادبیات متعارف اقتصادی 
گفته می شود اگر افزایش حجم نقدینگی بیشتر از رشد اقتصادی باشد، 

زمینه افزایش تورم به وجود خواهد آمد. 
متاســفانه با توجه به اینکه رشد اقتصادی در سال های اخیر رقم 
اندکی بوده )چراکه تنها در سال های ۹4 و ۹7 شاهد رشد های منفی 
بودیــم( می توان گفت افزایش بی رویه نقدینگی در همین بازه زمانی 

زمینه ساز افزایش تورم و کاهش ارزش پول ملی شده است. 
از یاد نبریم که عمده حجم نقدینگی ربطی به نقدینگی واحدهای 
تولیدی ندارد و مشــکلات مربوط به واحدهــای تولیدی با افزایش 

نقدینگی حل نشده است. 
تاسف بارتر اینکه یکی از اصلی ترین انتقادات اقتصادی رئیس جمهور 
به دولت قبلی مربوط به رشد نقدینگی بود اما انگار دولت خود ایشان 

هم به همین عارضه دچار شده است.

براساس آمارهای بانک مرکزی
نقدینگی در دولت دوم روحانی

 550 هزار میلیارد تومان افزایش یافت

عضو هیئت علمی دانشــگاه امام حسین)ع( در 
واکنش به اصرار دولت در زمینه حذف چهار صفر از 
پول ملی گفت: نتیجه اقدام مذکور چیزی جز ایجاد 
آشــفتگی روانی بیشتر و تضعیف بیشتر ارزش پول 

ملی نخواهد بود. 
ا... مراد ســیف در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم اظهار 
داشت: منشا کاهش ارزش پول ملی نادیده گرفتن یک بند 
قانونی در قوانین پولی و بانکی است. در آخرین قانون پولی 
مصــوب 1۳51  که تعیین کننــده ارزش ریال در برابر طلا 
می باشد، یک ریال برابر یکصد و هشت هزار و پنجاه و پنج 

ده میلیونیم)0108055/( گرم طلای خالص است. 
وی افزود: اما اکنون یک گرم طلای ۲4 عیار حدود 450 
هزار تومان است. این یعنی ارزش رسمی ریال در سال 1۳51 
برابر 486۲5 ریالِ زمان حاضر بوده است. به طور ساده تر اگر 
بخواهیم ارزش ریال را اعاده کنیم می باید روی اسکناس پنج 
هزار تومانی بنویسیم یک ریال. در این صورت اسکناس 10 

هزار تومانی دو ریال خواهد شد.
ایــن کارشــناس اقتصادی با اشــاره بــه اینکه حذف 
چهار  صفر نــه تنها منطق قانونی ندارد بلکه مشــکلی را 

نیــز حل نخواهد کرد، بیان کرد: معنی ارتباط با دنیا اتخاذ 
سیاستهای ســازش کارانه و یا صرفا یک شعار برای حدف 
مخالف نیســت بلکه باید از تجارب کشورهای جهان که در 
پیاده سازی سیاست های مختلف داشته اند تجربه اندوزی کرد.

سیف با بیان اینکه حداقل 50 کشور جهان تاکنون اقدام 
به حذف صفر از پول ملی خود کرده اند گفت: مرور تجربیات 
کشورهای مختلف نشان می دهد که این اقدام در همه موارد 
موفــق نبوده و در موارد موفقیت آمیز آن نیز حذف صفرها 
همراه با سیاســت های مکمل دیگری که اجرا شده توانسته 

است به اهداف خود از جمله کنترل تورم دست پیدا کند.
وی ادامــه داد: با توجــه به هزینه ها و نیز تبعات روانی 
این اقدام و نیز حساسیت وضعیت فعلی، از جهت بالا بودن 
ســطح انتظارات تورمی، نتیجه خالص اقدام مذکور  چیزی 
جز ایجاد آشفتگی روانی بیشتر و تضعیف بیشتر ارزش پول 
ملی نخواهد بود و می توان مطمئن بود که سیاستی از قبل 
شکســت خورده، مانند موارد قبلــی برزیل و زیمبابوه را به 

نمایش خواهد گذاشت.
این استاد اقتصاد دانشگاه با انتقاد از سطحی نگری برخی 
مدیران در برابر کاهش ارزش پول ملی گفت: همان طور که 

اگر دینار کویت، پنج برابر دلار آمریکا و یوآن چین، یک هفتم 
دلار آمریکا ارزشگذاری شده است، معنایش این نیست که 

اقتصاد کویت از اقتصاد چین قوی تر است. 
اگــر از فردا هر ریال ایــران برابر یک دلار آمریکا اعلام 
شــود، آیا معنی آن این خواهد بود که پول ما تقویت شده 
اســت؟ آنچه می تواند اهمیت  داشته باشد، تغییرات ارزش 
یک پول در قبال پول دیگر است. به عبارت دیگر، آنچه مهم 
است تقویت یا تضعیف ارزش پول ملی است و با اسم گذاری 

ظاهری هیچ پولی تقویت نخواهد شد.
این اســتاد دانشگاه با اشاره به اینکه  راه حل بالا بردن 
ارزش پــول ملی بازی با الفاظ نیســت گفــت: اگر دغدغه 
حقیقی بــرای حذف چهار صفــر ارزش دادن به پول ملی 
اســت راهکاری که هــر اقتصاددانی به آن واقف  اســت و 
برایــش بدیهی اســت تقویت اقتصاد ملی با سیاســتهایی 
 چون حمایت از تولیــد کالای ملی و ایجاد رونق در فضای 

کسب و کار کشور است.
نگرانی از تکرار حذف صفر از پول ملی 

در سال های بعد
در همین زمینه، حسن فروزان فرد، عضو اتاق بازرگانی 

تهران در گفت وگو با خبرگزاری فارس در رابطه با حذف صفر 
از پولی ملی اظهار داشــت: هدف بانک مرکزی برای حذف 
صفر از پول ملی ساده ســازی محاسبات است  که البته این 
موضوع درستی است  اما به شرط اینکه در سال های آینده 

مجدد مجبور به تکرار این سیاست نشویم. 
وی افزود: برای اینکه دوباره در سال های آینده مجبور به 
تکرار این کار نشویم لازم است که بسترهای توسعه اقتصادی 
به گونه ای باشد که زمینه برای شکل گیری هیجانات تورمی 

مجدد در اقتصاد بوجود نیاید. 
در صورتی که چند سال آینده به واسطه تورم بالا دوباره 
احتیاج به این کار وجود داشــته باشــد به معنای شکست 

خوردگی این سیاست است. 
این عضــو اتاق تهران ادامــه داد: در آمریکای جنوبی 
برخی کشــورها چند بار مجبور به حذف صفر از پولی ملی 
خود شــده اند، زیرا این کشورها نتوانسته اند بسترهای رشد 
اقتصادی متناســب با تورم را ســازمان دهی کنند. نگرانی 
این اســت که تدبیــر لازم در زمینه کنتــرل تورم صورت 
 نگیــرد و دوباره در ســال های آینده مجبور بــه تکرار این 

کار شویم. 

یک استاد دانشگاه: 

حذفچهارصفر،ارزشپولملیراتضعیفمیکند

سرویس اقتصادی- 
در شرایطی که یک ماه پیش رئیس جمهور از گرانی 
30 درصدی گوشت گلایه کرده بود، طی روزهای اخیر 
مجددا قیمت گوشــت افزایش یافت و حتی رکورد 

کیلویی 130 هزار تومان را هم شکست. 
قیمت گوشت بعد از آرامش نسبی ای که از اردیبهشت 
ماه امسال پیدا کرده بود مجددا افزایش یافت. عبور قیمت 
گوشت از 100 هزار تومان در اواخر سال گذشته باعث شد 
موجی از نگرانی ها درخصوص مصرف گوشت به وجود بیاید، 
با این حال با کاهش قیمت هرکیلو گوشت در چهار ماه اخیر 
به حدود 85 هزار تومان، مقداری آرامش به بازار برگشت. 
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، با وجــود وعده های 
مســئولان برای کاهش قیمت گوشت قرمز اما در روزهای 
اخیر قیمت گوشت گوسفندی نه تنها پایین نیامد بلکه گرانتر 
هم شد؛ به طوری که هرکیلوگرم از این محصول 10۲ هزار 

تومان تا 1۳0 هزار تومان به فروش می رسد. 
قیمــت هــر کیلوگــرم گوشــت قرمــز سردســت 
گوســفندی در میادیــن میــوه و تــره بــار 10۲ هــزار 
تومان، گوشت گوساله سردســت)لخم( 8۲ هزار تومان و 
گوشت گوســاله ران)لخم( 85 هزار تومان است. گوشت 
ران در بازار آزاد نیز 116 هزار تومان است هر چند که این 
محصول در برخی از فروشگاه ها  تا 1۳0 هزار تومان تومان 

نیز به فروش می رسد. 

جالب اینجاست که روز نخست مرداد ماه حسن روحانی، 
رئیس جمهور با اشاره به اظهارات وزیر جهاد کشاورزی مبنی 
بر اینکه درحال حاضر حداقل ۳0 درصد قیمت گوشت اضافه 
است، گفته بود: »در مقطعی و بیشتر براساس شایعات مربوط 
به صادرات دام زنده از کشــور، قیمت گوشت افزایش یافت 
اما باوجود اقدامات خوبی کــه در زمینه واردات دام انجام 
شده، قیمت گوشــت هنوز متعادل نیست. مشخص است 
که اینجا با مشکلی مواجه هستیم که باید آن را حل کنیم 
زیرا اگر اجحافی صورت گیرد از دامدار گرفته تا مردم، همه 

متضرر خواهند شد.«
اظهارات روحانی که حاکی از گران بودن ۳0 درصدی 
قیمت گوشــت در اوایل مرداد )بــا قیمتی حدود ۹0 هزار 
تومان( بود، در شرایطی است که حالا با گذشت یکماه از آن، 
نه تنها گرانی مذکور از بین نرفته بلکه قیمت هر کیلو گوشت 
مجددا به کانال 100 تومان برگشــته و حتی در مواردی تا 

1۳0 هزار تومان هم افزایش یافته است!
همان طور که شخص رئیس جمهور  اشاره کردند، »اینجا 
با مشکلی مواجه هستیم که باید آن را حل کنیم«، اما ایشان 
ادامه ندادند که مسئولیت حل این مشکل مگر برعهده نهادی 
غیر دولت است؟ در حقیقت، مگر دلیل دیگری بجز اینکه 
دستگاه های ذی ربط به وظیفه خود عمل نمی کنند وجود 

دارد که بر اساس آن، »همه متضرر خواهند شد.«
اتفاقات اخیر در زمینه قیمت گوشــت در شرایطی رخ 

داده کــه حدود 10 روز تا فرارســیدن محرم باقی مانده و 
بســیاری از هیئت های عزاداری امام حســین)ع( مشغول 
تهیه ارزاق مورد نیاز برای غذای نذری می باشند. به عبارتی 
در شرایطی که نیاز به اقلامی مانند گوشت شدت می گیرد، 
افزایش قیمت ها نیز موجب فشار بر این هیئات خواهد شد. 
از طرفــی، دلیل خاصی برای این افزایش قیمت وجود 
ندارد، چراکه قیمت گوشت در شرایط کنونی که عمده تولید 
گوشت ما در داخل صورت می گیرد ارتباطی با تحریم نداشته 
و همچنین با توجه به ثبات نرخ دلار در دو ماه اخیر نمی توان 

آن را به افزایش قیمت ارز نسبت داد. 
بر همین اساس، ســؤالی که مسئولین دولتی باید به 
آن پاســخ دهند این اســت که مگر چه اتفاقی افتاده که 
قیمت گوشت این همه افزایش یافته است؟ شاید عده ای با 
فرصت طلبی تلاش دارند قیمت گوشت را بالا ببرند اما نباید 
فراموش کرد که حتی اگر این حرف درســت باشد ناشی از 

غفلت مسئولین می باشد. 
قیمت مرغ کاهش یافت

برخلاف گوشــت که این روزها روند افزایشی به خود 
گرفته، مهدی یوسف خانی، رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده 
و ماهی با بیان اینکه در چند روز آینده قیمت مرغ به نرخ 
مصوب خواهد رسید، به خبرگزاری ایسنا گفت: از چند روز 

گذشته سیر نزولی قیمت ها آغاز شده است. 
وی با بیان اینکه هیچ گونه مشــکلی در تأمین و عرضه 

نهاده دامی وجود نــدارد، افزود: قیمت 8500 تومان برای 
مرغ زنده که از ســوی دســتگاه های ذی ربط تعیین  شده، 
قیمت مناسب و قابل قبولی است که در زمان تعیین قیمت، 
کارشناسان و نمایندگان مرغداری ها رضایت خود را اعلام 

و حضور داشتند. 
رئیس  اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی ادامه داد: 
اما به دلیل آنکه مرغداران در ســه ماه ابتدایی سال متضرر 
شــدند اصرار داشتند برای جبران ضرر گذشته، در دو ماه 
اخیر مرغ خود را ۲000 تومان گران تر از نرخ مصوب عرضه 
کنند که این اتفاق جبران ضرر گذشته شد و این اتفاق در 
حالی رخ داد که عرضه کم بود و مرغدار توانست نظر خود 

را عملی کند. 
یوســف خانی اضافه کرد: قیمــت، بیش از هر فاکتور 
دیگری متأثر از میزان عرضه و تقاضا است و از دو سه روز 
گذشته میزان تولید افزایش و قیمت مرغ کاهش  یافته است. 
در چند روز آینده قیمت ها به نرخ مصوب خواهد رســید و 

مشکلی از بابت عرضه بیش از نیاز بازار وجود ندارد. 
به گفته وی، اقلام مختلف مرغ همچون ســینه، فیله 
و... تابعــی از قیمت مرغ اســت و به طور حتم قیمت اقلام 
مختلف مرغ نیز کاهش می یابد. طی دو هفته آینده که ماه 
محــرم آغاز و حجم تقاضا افزایش می یابد، بازار با توجه به 
نرخ مصوب آمادگی کامل برای پاسخگویی به حجم تقاضا 

در ماه محرم را دارد. 

با وجود گلایه یک ماه پیش روحانی از گرانی گوشت

قیمتگوشترکورد130هزارتومانراهمشکست!

نماینده ســابق ایران در اوپک گفت: نفت یک 
سرمایه ملی و متعلق به تمامی نسل هاست و نباید 
صرف هزینه های جاری دولت شــود بلکه باید در 
راستای ایجاد و توسعه زیرساخت ها به مصرف برسد.
محمد علی خطیبی در مصاحبه با رادیو با اشــاره به 
اینکه منابع نفتی پایان پذیر هستند، اظهار کرد: وابستگی 
به منابع پایان پذیر به هیچ وجه منطقی نیست و در ضمن 
اقتصاد کشــور را در برابــر تکانه های داخلی و خارجی به 

شدت آسیب پذیر می کند.
وی تأکیــد کرد: برای درآمدهــای پایدار و مطمئن 

در کشــور باید فکر اساســی کرد و اقتصاد را از صادرات 
تک محصولی نفت نجات داد.

این کارشــناس ارشــد حوزه نفت و انرژی ادامه داد: 
وابســتگی بیش از اندازه کشور به درآمدهای نفتی باعث 
شــده دشمنان از این نقطه ضعف اســتفاده و در مقاطع 

مختلف اقتصاد مملکت را تحریم کنند.
خطیبی افزود: درآمدهای نفتی پایدار و مطمئن نیست 
از این رو ضرورت ایجــاب می کند دولتمردان با توجه به 
اهمیت موضوع اقتصاد کشــور را به ســمت درآمدهای 

غیرنفتی پایدار سوق دهند.

وی بیان داشــت: درآمدهای پایدار در ســایه رونق 
تولید، صادرات غیرنفتی، مالیات و بســیاری موارد دیگر 

حاصل می شود.
نماینده سابق ایران در اوپک گفت: دولت یکبار برای 
 همیشــه باید بودجه مملکت را از درآمدهای نفتی جدا و 
بر اساس درآمدهای غیر نفتی مطمئن و پایدار تنظیم کند.
خطیبی عنوان کرد: جــدا کردن درآمدهای نفتی از 

بودجه مستلزم یک اقدام انقلابی و جهادی است.
 وی افزود: نفت یک ســرمایه ملی و متعلق به تمامی 
نسل هاست و نباید صرف هزینه های جاری دولت شود بلکه 

باید در راستای ایجاد و توسعه زیرساخت ها به مصرف برسد.
این مسئول ســابق اظهار کرد: وقتی دولت نیازهای 
خــود را از طریق درآمدهای نفتــی تامین می کند دیگر 
انگیزه جدی برای حمایت از تولیدکنندگان نخواهد داشت.
خطیبــی در ادامه یادآور شــد: اگر دســت دولت از 
دلارهای نفتی کوتاه شود بدون شک برای تامین درآمدهای 
خود راهی جــز حمایت از تولید و تولیدکنندگان داخلی 
 نخواهــد داشــت بنابراین به نحو احســن از صنعتگران، 
کار آفرینــان و فعالان اقتصــادی در بخش های مختلف 

حمایت جدی خواهد کرد.

نماینده سابق ایران در اوپک:

سرمایهملینفتنبایدصرفهزینههایجاریدولتشود

بانک مرکزی نشــان می دهد دولت  آمارهای 
روحانی از سال 93 تا 96 از خرید اوراق بین المللی 
ضرر کرده است، در حالی که پیش از آن در سال های 
مربوط به دولت قبل، سود بالایی از همین راه نصیب 

کشور شده بود. 
یکی از وظایف بانک مرکــزی، مدیریت ذخایر ارزی 
کشــور با ســرمایه گذاری در بازارهای بین المللی است. 
خرید اوراق قرضه خارجی هم از جمله راهکارهایی است 
که بانک های مرکــزی با خرید و فروش آن، ضمن حفظ 
ارزش دارایی های ارزی خود، به کسب سود هم می پردازند.

با اینکه ایــران به دلیل تحریم های بانکی،   نمی تواند 
همچون سایر کشورها به طور آزادانه اقدام به خرید و فروش 
اوراق قرضه خارجی کند، اما همه راه ها هم به روی بانک 
مرکزی ایران بسته نیســت و ایران می تواند اوراق قرضه 

کشورهای اروپایی یا آسیایی را خریداری کند. 

اما نکته مهم آن است که بانک مرکزی باید همچون 
یک بورس باز حرفه ای، در کف قیمتی اقدام به خرید اوراق 
قرضه خارجی کند و در سقف قیمت اقدام به فروش کند 
تا ایران از ذخایر ارزی خود کسب سود کند. موضوعی که 
با توجه به اهمیت ذخایر ارزی بانک مرکزی، نیاز به دقت 

و همیت بالایی دارد. 
آمارهای بانک مرکزی بیانگر آن است که در دولت های 
نهم و دهم ایران با مدیریت مناسب در خرید و فروش اوراق 
قرضه بین المللی، همه ساله کسب سود کرده است. از سال 
1۳84 تا پایان سال 1۳۹1 ایران همیشه از خرید و فروش 
اوراق قرضه بین المللی سود کرده است. بالاترین سود هم 
در سال 1۳87 رقم خورد که ایران توانست 17۹ میلیارد 

تومان به جیب بزند.
در ســال 1۳۹۲ که مدیریت بانک مرکزی به دولت 
روحانی منتقل شــد همچنان خرید و فروش اوراق قرضه  

بین المللی به میزان ۹.5 درصد ســودده بود اما از ســال 
1۳۹۳ به بعد ایران از این ابزار زیان کرده اســت. با اینکه 
در ســال 1۳۹4 هم برجام اجرا شد و قرار بود تحریم های 

بانکی علیه ایران لغو شود! 
 اما آنچنانکه آمارهای بانک مرکزی نشــان می دهد، 
اوضاع با برجام و توافق بین المللی هم تغییر نکرد و زیاندهی 
ایران از خرید و فروش اوراق قرضه خارجی ادامه پیدا کرد. 
بر همین اساس، می توان گفت برخلاف ادعای رئیس جمهور 
در این زمینه که حتی آب خوردن ما هم به برجام ربط دارد، 
حتی سوددهی اوراق بین المللی هم ربطی به آن نداشت. 
زیان حاصل از خرید اوراق بین المللی در دوره روحانی 
در سال های ۹۳، ۹4، ۹5 و ۹6 به ترتیب عبارت اند از: ۹.۲ 
میلیــارد تومان، 1.5 میلیارد تومان، یک میلیارد تومان و 
1.8 میلیارد تومان. به عبارتی آخرین ســالی که ایران از 
خرید اوراق بین المللی ســود کرده مربوط به ۹۲ است که 

تنها نیمی از آن در دوره روحانی بوده است. 
گفتنی است، عملکرد دولت در زمینه اوراق داخلی نیز 
دســت کمی از اوراق بین المللی ندارد؛ چنانچه در بودجه 
امسال حجم زیادی از درآمدهایش را با اوراق پوشش داده 
و حتی وقتی با کســری بودجه –به دلیل عدم توفیق در 
فروش نفت- مواجه شده، تصمیم گرفته حجم بالای فروش 

اوراق خود را باز هم افزایش دهد! 
در همین زمینه، سید احســان حسینی، کارشناس 
اقتصادی گفتــه بود: »علاوه بر 51 هــزار میلیارد تومان 
فروش اوراق در بودجه قرار اســت حدود ۳8 هزار میلیارد 
تومان نیز اضافه بر این مقدار به فروش برسد تا از این راه 
تامین بودجه شــود. این در حالی است که فروش اوراق، 
آینده فروشی کشور اســت زیرا دولت موظف خواهد بود 
سال آینده علاوه بر اصل پول، سود آن را نیز به خریداران 

پرداخت کند.«

وزیر ارتباطات در اظهاراتی عجیب، ضمن اذعان 
به استفاده از شــبکه غیرمجاز توئیتر مدعی شد 
اعتقادی به محدودسازی یا فیلتر کردن شبکه های 

اجتماعی ندارم!
به گزارش ایسنا، محمدجواد آذری جهرمی به تازگی 
در صفحه شخصی اینستاگرام، با انتشار قسمتی از مصاحبه 
خود با شبکه NBC آمریکا، نوشت: استفاده خیلی خوب من 
از توییتر نشــان می دهد که من اعتقادی به محدودسازی 
یــا فیلتر کردن شــبکه های اجتماعی نــدارم و معتقدم 
محدودیت ها به ایران آســیب می زند. باید بپذیریم که در 

این حوزه ضعف پیدا کردیم. 
آذری جهرمی که چندی پیش با حضور در کنفرانسی 
در ژنو از اجرای سند ۲0۳0در زیر مجموعه وزارت ارتباطات 
خبرداده بود در ادامه مصاحبه خود با شبکه آمریکایی ادعا 
کرد: دسترسی داشتن کلید پیشرفت های اقتصادی است. 

با وجود تحریم ها ما باید خود را تطبیق دهیم.

اولا ایــن اظهارات وزیر دولت روحانی که باید خودش 
ســردمداررعایت قانون باشد، در اســتفاده از یک شبکه 
اجتماعــی غیرقانونی و »خیلی خوب« دانســتن آن، هم 
اقدامی غیر قانونی و هم نوعی بی توجهی به سیاســت های 
نظام است؛ آن هم در شرایطی که مسئولان قضایی اعلام 
کرده اند عضویت در تمام شبکه های اجتماعی فیلتر شده 
تخلف محسوب می شــود.ثانیا نظرات شخصی مسئولان 
اجرایی نمی توانــد و نباید بر وظایف آنها به عنوان مجری 
قانون اثرگذار باشد ولذا وزیر ارتباطات باید در جایگاه اجرایی 

خود به قانون تمکین کرده و مجری آن باشد.
علاوه براین اظهارات وزیر درحالی بیان شده که پیش از 
این عبدالصمد خرم آبادی، معاون قضائی سابق دادستان کل 
کشــور، ۲۳ مرداد ۹6 در جمع خبرنگاران گفته بود وقتی 
عملی مطابق مقررات و قوانین ممنوع اعلام شده باشد انجام 
آن نیز تخلف محسوب می شود، بر این اساس و از آنجا که 
توئیتر با دســتور و حکم قضائی فیلتر شده استفاده از این 

شبکه اجتماعی هم »نوعی تخلف« و عدم رعایت مقررات 
محسوب می شود.

وی درباره اســتفاده بسیاری از مسئولان از جمله در 
وزارت ارتباطات از توئیتر گفت: »اگر عضویت مســئولان 
وزارت ارتباطات در توئیتر صحت داشته باشد این عضویت 

از سه جهت اشکال دارد.«
این مقام ســابق قضائی اشــکال اول را این دانست که 
وزارت ارتباطــات مجری دســتورهای قضایی مربوط به 
فیلترینگ است و »مجری نباید مردم را فیلتر کند و خود 

را مستثنی بداند«.
خرم آبادی درباره  اشکال دوم خاطرنشان کرد: »وزارت 
ارتباطات متولی ایجاد شبکه ملی اطلاعات است و متولی 
شبکه ملی نباید ســردمدار عضویت در شبکه های بیگانه 

ممنوعه باشد.«
وی درباره  اشــکال ســوم استفاده مســئولان وزارت 
ارتباطــات از توئیتر هم گفت: »اگــر این عضویت صحت 

داشته باشد عملًا نوعی تبلیغ شبکه های اینترنتی ممنوعه 
توسط متولیان شــبکه ملی اطلاعات محسوب می شود و 

نقض غرض است.«
گفتنی اســت اعمال محدودیت بر شبکه های مجازی 
موضوع جدیدی نیســت که منحصر به چند کشور باشد. 
بسیاری از کشورها متناسب با سیاست های خود، به اعمال 
فیلتر بر این شبکه ها مبادرت می کنند. این اعمال محدودیت 
از موضوعات تروریستی و خشونت آمیز گرفته تا فعالیت های 
ضداجتماعی و غیرقانونی همچون قاچاق اســلحه و مواد 
مخدر و همچنین مقابله با ترویج فســاد و فحشا و مسائل 

سیاسی را شامل می شود.
بنابراین ابتدایی ترین انتظار از مسئولان یک کشور که 
خود داعیه قانون مداری دارند، تمکین به قوانین کشــور 
است و به طور طبیعی اگر نقدی به این مسائل دارند، باید 
از مجاری قانونی پیگیری کنند نه اینکه با ایستادن دربرابر 

قانون، به هنجارشکنی خود افتخار نمایند.

در مصاحبه با یک شبکه آمریکایی

وزیر ارتباطات: اعتقادی به فیلتر کردن شبکه های اجتماعی ندارم!
دولــت می تواند بــا در نظر گرفتن تنفــس خوراک به 
پتروپالایشگاه به عنوان تســهیلات 12 ساله، زمینه را برای 

سود 40 درصدی سرمایه گذاران فراهم نماید.
مشــکلات مالی دولت که خود را عموما در قالب کسری بودجه 
نشــان می دهد، در سال های اخیر و با گســترش دامنه تحریم های 
نفتی آمریکا علیه کشورمان تشدید شده است. کارشناسان اقتصادی 
می گویند که در بودجه سال ۹8 برای دولت حدود 478 هزار میلیارد 
تومان درآمد تعیین شده بود که باید حدود 150 هزار میلیارد تومان 
آن از راه فروش نفت خام تامین می شــد. اما پس از تحریمهای نفتی 
و کاهش صادرات و نوسانات قیمت جهانی نفت، مشخص نیست چه 
میزان از این مبلغ تامین خواهد شد، بنابراین این رقم عملا به کسری 

بودجه تبدیل می شود.
به اعتقاد کارشناسان حوزه اقتصاد انرژی، راهکار میان مدت برای 
دور زدن تحریم ها و در عین حال کاهش وابستگی ساختاری بودجه 
به فروش نفت خام، توسعه زنجیره تولید فراورده های نفتی و به طور 
خاص، تمرکز بر احداث پالایشگاه و پتروپالایشگاه هاست. نمونه موفق 
در این زمینه هم ساخت پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس 
می باشــد که با همت قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء سپاه توسط 
نیروهای داخلی ســاخته شد و کشور را در تولید بنزین خودکفا کرد 
تا هم بســتر تحریم بنزین کشور را برچیند و هم ارزش افزوده تولید 

بنزین را نصیب کشور کند.
با این حال رویکرد وزارت نفت در دولت روحانی، افزایش ســهم 
کشــور از بازار فروش نفت خام بوده و به اعتقاد برخی کارشناســان، 
بیژن زنگنه اساسا اعتقادی به توسعه پالایشگاهی ندارد. به همین دلیل 
بزرگترین افتخار دولت تدبیر و امید در این حوزه، بهره برداری از برخی 
فازهای پالایشگاه ستاره خلیج فارس بوده که افتخار آن هم در حقیقت 

متعلق به دولت قبل و قرارگاه خاتم الانبیاء بوده است. 
بخش عمده پیشرفت این پالایشگاه عظیم در دولت قبل صورت 
گرفــت و باقیمانده آن در دولت اخیر با تأخیر چندســاله وارد مدار 

تولید شده است.
با این حال به اعتقاد کارشناسان دولت گریزی از توسعه پالایشگاه ها 
نــدارد و برای موفقیت در این موضوع باید رویکرد گذشــته خود را 

اصلاح کند.
به گزارش مشــرق، تاکنون قوانین جاری کشور برای تشویق به 
توسعه پالایشگاهها و پتروپالایشگاهها و کاهش خام فروشی از روش 
»تخفیف خوراک« استفاده کرده اند اما این روش طی ۲۲ سال اخیر 

نتیجه مثبتی در پی نداشته است.
زیــرا این روش جذابیت اقتصادی و IRR پروژه را افزایش می دهد 
اما کمکی به »تامین ســرمایه گذاری اولیه« نمی کند، زیرا نقدینگی 
موجود در جامعه از نوع خرد اســت و از نوع کلان نیست. با تخفیف 
خوراک حتی تامین مالی مردمی نیز امکان پذیر نیست، زیرا این روش 
بازگشت سرمایه مردم را نهایتا از 1۳ سال به 10 سال کاهش می دهد 
و این مدت مورد استقبال مردم نیست. اما در روش تنفس خوراک دو 

مزیت زیر برای پروژه های پتروپالایشگاهی اتفاق می افتد:
الف( افزایــش نرخ بازده داخلی )IRR( پــروژه به اندازه پنج الی 

شش درصد
ب( کاهش بازگشت سرمایه به سه الی چهار سال

در روش تنفس خوراک، ابتدا یک پتروپالایشگاه به کمک سازمان 
بورس و با استفاده از سرمایه های مردمی تامین مالی می شود و طی 
مدت چهار سال ساخته می شود. سپس به محض بهره برداری از یک 

تا دو سال تنفس خوراک برخوردار می شود.
این تنفس خوراک از محل نفتی اســت که به دلیل تحریم های 
نفتی با کاهش تکلیفی تولید مواجه شــده و در مخازن نفتی کشور، 

بلااستفاده محصور شده است. 
به این معنا که پتروپالایشگاه یک تا دو سال خوراک نفت خام را 
از صندوق توسعه ملی دریافت می کند )تمامی تنفس خوراک از سهم 
صندوق توســعه ملی از نفت خام خواهد بود( ولی هزینه خوراک را 
علی الحساب پرداخت نمی کند و جزء بدهی پتروپالایشگاه به حساب 
می آید، تا جایی که هزینه خوراک برابر کل هزینه سرمایه گذاری شده 

در واحد پتروپالایشگاهی شود.
این روش می تواند سود 40 درصدی تضمینی به مردم را به کمک 
سازمان بورس و صندوق توسعه ملی ارائه دهد و هدایت نقدینگی را 
از ســمت بازارهای موازی غیر مولد یا حتی پروژه های غیررســمی و 
غیرحاکمیتی نظیر »پدیده شاندیز« به سمت پروژه های رسمی، مولد 

و تضمین شده انجام دهد.
تنفس خوراک اعطا شده به پتروپالایشگاه، رانت نیست و در حکم 
وام یا تسهیلاتی است که طی 1۲ سال توسط پتروپالایشگاه به صندوق 

توسعه ملی بازگشت داده می شود.
علت کاهش صادرات نفت خام ایران در زمان تحریم، ویژگی های 
منحصر به فرد نفت خام است. نفت خام هیچ کاربردی در صنایع به 
جز پالایشــگاه ندارد. این در حالی است که از 655 پالایشگاه موجود 
در دنیا، تنها 40 پالایشگاه بر مبنای نفت خام ایران طراحی شده اند و 

خریداران عمده نفت ایران همین پالایشگاه ها هستند.
ایــن واحدها به محض تحریم نفت ایران، از خرید نفت ما امتناع 
می ورزند و به همین دلیل آمریکا این توانایی را دارد که ظرف مدت 

یک ماه صادرات نفت خام ایران را بیش از 70 درصدکاهش دهد. 
امــا تجربه تحریم ها در ســال ۹0-۹1 و همچنین تجربه تحریم 
اخیر در چندماهه گذشته نشــان می دهد که آمریکا توانایی تحریم 

فرآورده های پتروشیمیایی و پالایشی را ندارد.
به طوری که صادرات ســوخت هایی نظیر گازوئیل و نفت سفید 
هیچگاه برای ایران مشکل ســاز نشده اســت و صادرات فرآورده های 
پتروشیمیایی نیز اولا با یک تاخیر زمانی یکساله کاهش یافته است و 

ثانیا کاهش مذکور نهایتا در حد ۳0 درصد بوده است.

راهکار مقابله با تحریم های نفتی 
توسعه پتروپالایشگاه هاست

براساس آمارهای رسمی

دولتازخریداوراققرضهبینالمللیضررکرد!

رئیس  سازمان امور عشایر:

برخیافرادبدونداشتندام،مراتعرااجارهمیدهند!


